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Vantaan kaupunki

Lausunto

25.02.2021

Asia:  VN/2062/2020

Lukiodiplomiselvitys 2020

Vastaajaa koskevat perustiedot

Vastaatteko

a) lukiokoulutuksen järjestäjän roolissa 

A) Luvussa 2 on kuvattu lukiodiplomit osana nykyistä lukiokoulutusta

Vastaako mainittu kuvaus mielestänne nykytilaa?

1) Vastaavat täysin

Halutessanne voitte myös sanallisesti perustella näkemystänne:

-

B) Luvussa 3 on kuvattu lukiodiplomien saavutettavuutta ja yhdenvertaisuuden 
toteutumista

Vastaako mainittu kuvaus mielestänne nykytilaa?

1) Vastaavat täysin

Halutessanne voitte myös sanallisesti perustella näkemystänne:

-

C) Luvussa 4 on kuvattu lukiodiplomien arvioinnin nykytila ja kehittäminen

Ovatko esitetyt näkemykset mielestänne relevantteja?

1) Ovat täysin

Halutessanne voitte myös sanallisesti perustella näkemystänne:

Arviointia on hyvin tärkeää kehittää nykyistä yhteismitallisemmaksi.
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D) Luvussa 5 on käsitelty lukiodiplomien tuomista osaksi yo-tutkintoa

Ovatko esitetyt näkemykset mielestänne relevantteja?

2) Ovat jossain määrin

Halutessanne voitte myös sanallisesti perustella näkemystänne:

Lukiodiplomien tuominen osaksi yo-tutkintoa on lukiouudistusten ja uudenopetussuunnitelman 
hengen mukaista. Lukiodiplomien kautta pystytään edistämään mm. laaja-alaisen osaamisen taitojen 
ja erityisesti työelämätaitojen kehittymistä.

E) Luvussa 6 on käsitelty diplomien hyödynnettävyyttä korkeakoulujen 
opiskelijavalinnoissa

Ovatko esitetyt näkemykset mielestänne relevantteja?

2) Ovat jossain määrin

Halutessanne voitte myös sanallisesti perustella näkemystänne:

Lukiodiplomien hyödyntäminen korkeakoulujen opiskelijavalinnoissa on lähtökohtaisesti hyvä ajatus. 
On kuitenkin tärkeää huomioida lukiodiplomien merkitys ja painoarvo tarkkaan, jotta niiden 
suorittamisesta ei esimerkiksi tuplapalkita.

F) Luvussa 7 on käsitelty lukiodiplomien kehittämiskohteita. Lukiodiplomit 
saatettiin nykyiseen muotoonsa lv. 2004-2005 aikana, ja niitä voi suorittaa taito- 
ja taideaineissa kahdeksaa erilaista. Luvussa mm. selvitettiin, miten 
lukiodiplomeita voitaisiin hyödyntää nykyistä useammissa oppiaineissa ja 
kansainvälisissä tiedekilpailuissa.

Ovatko esitetyt näkemykset mielestänne relevantteja?

2) Ovat jossain määrin

Halutessanne voitte myös sanallisesti perustella näkemystänne:

Jatkossa lukiodiplomeja ei mielestämme tarvitsisi rajata pelkästään taito- ja taideaineisiin, vaan 
esimerkiksi tuoda lukiodiplomiin ns. tiedediplomi, joka edellyttää opiskelijalta esimerkiksi syvällistä 
perehtymistä johonkin teemaan sekä korkeakoulu- ja työelämäyhteistyötä.

1.1. Lukiodiplomijärjestelmää tulisi edelleen kehittää ja syventää sekä se tulee 
liittää entistä vahvemmaksi osaksi lukio-opetusta.

Mitä mieltä olette toimenpide-esityksestä?

1) Olen täysin samaa mieltä

Halutessanne voitte myös sanallisesti perustella näkemystänne:

-
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1.2. Sopiva viranomainen tätä työtä johtamaan ja koordinoimaan olisi 
Opetushallitus, jonka vastuulla lukiodiplomien kehittäminen on ollut koko niiden 
olemassaolon ajan.

Mitä mieltä olette toimenpide-esityksestä?

1) Olen täysin samaa mieltä

Halutessanne voitte myös sanallisesti perustella näkemystänne:

-

2. Lukion opetussuunnitelman perusteet (OPH Määräykset ja ohjeet 2019:2a) -
asiakirjassa määritellyissä taito- ja taideaineissa lukiodiplomien suorittaminen 
asetettaisiin kaikkia lukiokoulutuksen järjestäjiä velvoittavaksi. Tämä muutos 
kohdistuisi siis kuvataiteen, liikunnan ja musiikin lukiodiplomeihin. Tämä luo 
muutostarpeen lukiolakiin.

Mitä mieltä olette toimenpide-esityksestä?

2) Olen jokseenkin samaa mieltä

Halutessanne voitte myös sanallisesti perustella näkemystänne:

Lukiokoulutuksen järjestäjällä voisi olla velvollisuus tarjota 2-3 lukiodiplomia valitsemistaan 
teemoista. Mielestämme velvoittavuutta ei tarvitse rajata musiikin, kuvataiteen ja liikunnan 
lukiodiplomeihin.

3. Muissa kuin kuvataiteen, liikunnan ja musiikin lukiodiplomeissa lukiodiplomien 
järjestäminen säilyisi vapaaehtoisena.

Mitä mieltä olette toimenpide-esityksestä?

2) Olen jokseenkin samaa mieltä

Halutessanne voitte myös sanallisesti perustella näkemystänne:

Lukiokoulutuksen järjestäjällä voisi olla velvollisuus tarjota 2-3 lukiodiplomia valitsemistaan 
teemoista. Mielestämme velvoittavuutta ei tarvitse rajata musiikin, kuvataiteen ja liikunnan 
lukiodiplomeihin.

4. Tätä edellä kuvattua muutosta tuettaisiin muodostamalla kansallinen rakenne 
lukioasetuksessa määritellyn kehittäjälukioverkoston varaan. Nykyisistä 
kehittäjälukioista kaksi keskittyy kuvataiteeseen, kaksi liikuntaan ja kolme 
musiikkiin.

Mitä mieltä olette toimenpide-esityksestä?

2) Olen jokseenkin samaa mieltä
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Halutessanne voitte myös sanallisesti perustella näkemystänne:

Toimintamalli kehittäjälukioverkostosta on hyvä idea, kunhan kehittäjälukiot toimivat toimintaa 
tukevana tahona, mutta eivät kuitenkaan liiaksi ohjaa alueellisesti mahdollisten vapaaehtoisten 
lukiodiplomien valinnan suorittamista.

5. Kuvataiteen, liikunnan ja musiikin lukiodiplomeissa kehittäjälukioverkosto 
erityistehtävälukioverkoston tuella laatisi Opetushallituksen kanssa yhteistyössä 
pedagogiset ratkaisut, joiden myötä lukiodiplomien suorittaminen mahdollistuisi 
aidosti maan jokaisessa lukiossa. Tämä pedagoginen ratkaisu sisältäisi ns. 
pohjakurssien ja lukiodiplomikurssien toteuttamisen. Tämä rakenne luotaisiin 
etä- ja/tai verkko- /virtuaaliopetuksen avulla.

Mitä mieltä olette toimenpide-esityksestä?

4) Olen jokseenkin eri mieltä

Halutessanne voitte myös sanallisesti perustella näkemystänne:

Kehittäjälukioverkoston roolia olisi syytä miettiä vielä, jotta kaikilla kehitystyöhön halukkailla lukioilla 
olisi mahdollisuus siihen osallistua. Huolena on, että muutamille kehittäjälukioverkostoon kuuluville 
lukioille tulee huomattavan paljon valtaa kehitystyössä.

6. Suoritetulla lukiodiplominäytöllä voisi korvata yhden ylioppilastutkinnon 
viidestä kokeesta. Ylioppilastutkintoa suorittava kokelas tekisi siinä tapauksessa 
äidinkieli ja kirjallisuus -kokeen sekä kolme koetta ryhmästä, johon kuuluu 
matematiikan-, toisen kotimaisen kielen-, vieraan kielen- ja reaaliaineen koe sekä 
lukiodiplomin.

Mitä mieltä olette toimenpide-esityksestä?

1) Olen täysin samaa mieltä

Halutessanne voitte myös sanallisesti perustella näkemystänne:

Jotta taito- ja taideaineet ovat aidosti samalla viivalla esimerkiksi kurssivalinnoissa muiden aineiden 
kanssa, lukiodiplomi on ensiarvoisen tärkeää kytkeä osaksi yo-tutkintoa. Lukiodiplomia 
suorittaessaan opiskelija on lähtökohtaisesti hyvin motivoitunut, mikä edesauttaa opiskelijan 
hyvinvointia ja jaksamista.

7. Ylioppilastutkintotodistukseen tulisi kirjaus siitä, että kokelas on korvannut 
yhden edellytettävistä ylioppilasaineista lukiodiplomilla. Lukiodiplomista 
annetaan erillinen todistus. Todistuksen antaa kokelaan oma lukio. Jatkossa siis 
lukiodiplomin suoritus olisi ylioppilastutkintotodistuksen liite, eikä 
päättötodistuksen liite.

Mitä mieltä olette toimenpide-esityksestä?
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1) Olen täysin samaa mieltä

Halutessanne voitte myös sanallisesti perustella näkemystänne:

-

8. Lukiodiplomien tuominen osaksi ylioppilastutkintoa edellyttää voimakasta 
lukiodiplomien arvioinnin kehittämistä. Esitetyt muutokset edellyttävät 
kansallisen mallin luomista lukiodiplomien arviointiin. Tämä arvioinnin kehitystyö 
tulee toteuttaa Opetushallituksen johtamana yhteistyössä 
ylioppilastutkintolautakunnan, korkeakoulujen sekä kehittäjälukioiden kanssa. 
Esitämme, että lukiodiplomien oppilaitoksen ulkopuolinen arvioija määräytyy 
perustettavan kansallisen arviointiverkoston kautta.

Mitä mieltä olette toimenpide-esityksestä?

1) Olen täysin samaa mieltä

Halutessanne voitte myös sanallisesti perustella näkemystänne:

Mikäli kansallinen arviointiverkosto perustetaan, pitää mukana olla riittävä määrä arvioijia. On 
olennaista, että myös arviointien arviointia suoritetaan (tällä tavalla toimitaan esimerkiksi IB-lukion 
Internal assessment-suoritusten arvioinnissa).

9. Korkeakouluille tulee tarjota nykyistä enemmän tietoa koko 
lukiodiplomijärjestelmästä. Lukiodiplomien kehittämisessä tulisi jatkossa kuulla 
korkeakoulujen näkemyksiä ja tarpeita nykyistä enemmän, jotta korkeakoulut 
voivat tulevaisuudessa hyödyntää lukiodiplomeita nykyistä paremmin.

Mitä mieltä olette toimenpide-esityksestä?

2) Olen jokseenkin samaa mieltä

Halutessanne voitte myös sanallisesti perustella näkemystänne:

Lukiodiplomit perustuvat lukion opetussuunnitelman vaatimuksiin. Yhteistyö korkeakoulujen kanssa 
on ehdottoman tärkeää, mutta on huomattava, että varsinainen opetussuunnitelmatyö tehdään 
lukioissa.

10. Tässä selvityksessä esitetyt toimenpide-ehdotukset luovat edellytyksiä 
lukiodiplomien paremmalle hyödyntämiselle korkeakoulujen opiskelijavalinnassa.

Mitä mieltä olette toimenpide-esityksestä?

1) Olen täysin samaa mieltä

Halutessanne voitte myös sanallisesti perustella näkemystänne:

-
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11. Kotitalouden lukiodiplomi korvataan yrittäjyyden ja työelämäosaamisen 
lukiodiplomilla.

Mitä mieltä olette toimenpide-esityksestä?

1) Olen täysin samaa mieltä

Halutessanne voitte myös sanallisesti perustella näkemystänne:

-

12. Käsityön lukiodiplomi muuntuu ja uudistuu teknologian lukiodiplomiksi.

Mitä mieltä olette toimenpide-esityksestä?

1) Olen täysin samaa mieltä

Halutessanne voitte myös sanallisesti perustella näkemystänne:

-

13. Yrittäjyyden ja työelämäosaamisen sekä teknologian lukiodiplomin 
kehittämistyö annetaan Opetushallitukselle ja kehittäjälukioille, joiden tehtävänä 
on kyseisen alan kehittäminen.

Mitä mieltä olette toimenpide-esityksestä?

2) Olen jokseenkin samaa mieltä

Halutessanne voitte myös sanallisesti perustella näkemystänne:

Halutessaan myös kehittäjälukioverkoston ulkopuolisten lukioiden on päästävä mukaan 
kehitystyöhön.

14. Lukiodiplomit pysytetään niissä oppiaineissa/oppiaineryhmissä, joissa 
osaamisen näyttönä ei voi toimia nykyisen muotoinen ylioppilaskoe. 
Lukiodiplominäyttö ei siis laajene aineisiin, joissa nykyisen muotoisia 
ylioppilaskokeita järjestetään.

Mitä mieltä olette toimenpide-esityksestä?

4) Olen jokseenkin eri mieltä

Halutessanne voitte myös sanallisesti perustella näkemystänne:

Nyt tehdyn lukiodiplomiselvityksen toimenpide-ehdotuksista puuttuu IB-lukiosta tuttu extended 
essay-tyyppinen tiedediplomi, jossa opiskelija voi syventää tietyn oppiaineen osaamistaan ja 
perehtyä esimerkiksi tieteellisen kirjoittamisen perusteisiin. Tällainen tiedediplomi voisi jatkossa olla 
osa lukiodiplomijärjestelmää, tällöin diplomin aihe olisi automaattisesti jonkun ylioppilaskoeaineen 
osa.
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H) Luvussa 9 selvitysryhmä kuvasi lainsäädäntö-, opetussuunnitelma- yms. 
muutostarpeet. 

Miten kommentoitte selvityshenkilöiden edellä esittämiä muutostarpeita?

Edellä esitetyt muutostarpeet ovat asianmukaisia.

I) Luvussa 10 on esitetty ehdotettujen muutosten kustannusvaikutuksia ja niiden 
kohdentumista.

Vastaavatko esitetyistä muutoksista aiheutuvat kustannukset käsitystänne kustannuslisäyksistä?

2) Kyllä vastaavat suurelta osin

Perustelkaa näkemyksenne etenkin, jos katsotte, etteivät arvioidut kustannukset vastaa esitetyistä 
muutoksista aiheutuvia kustannuksia:

Vantaan kaupunki pitää ylimitoitettuna arviona sitä, että 15% lukio-opiskelijoista tekisi 
lukiodiplomin. Tällä on vaikutuksia niin pohjakurssien määrään, diplomien arviointikustannuksiin 
kuin myös opettajankoulutukseen.

Siltanen Antti
Vantaan kaupunki


